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مشكلة لا يمكن تجنبها في  ابباياا التي  تعتميد جلي  جمي  كميية تقريباً البيانات المفقودة تعد مشكلة 
قيد تكيون المعلوميات مفقيودة جنيدما لا يرميت المنيتيدمون في  تقيديم بيانياتهم و. كبيرة مين البيانيات

بالننييبة للبيانييات الايتيارييية التيي   ياصييةً . الشيصييية بنييبت مييياوو اليصوصييية او ميييات الايياف 
إهمال او اذو البيانات المفقيودة يمكن ان يؤثر (. Twitter)نظام تويتر  ابنظمة مثلبعض تطلبها 

لفئيات ميا جلي  انيات نيت  تقيديرات متايي ة يمكين ان ي  ، كما الإاصائية لدرانة ما نلبًا جل  القوة 
تانيين جيودة  إلي  هيذ  الدرانية  وهيدفت . ، مما ييؤد  إلي  انيتنتاجات ميير صياياة فئات ايرى

تصنيو البيانات من يلال انتيدام نماذج متعددة للتعويض جين البيانيات المفقيودة والتي  تيم جمعهيا 
 . ردين جل  تويتر، ولتانين فهم انلوت جمل مرنل  الرنائل مير المرموت فيهامن انابات المغ

طريقة التعويض : درانة تاليلية للتعويض جن بيانات تويتر المفقودة بانتيدام طريقتين البااقدم و
د مين ييلال المعطييات المتنلنيلة الكاملية  تيم و ( EM)وطريقية  ييادة التوقعيات   (MICE)المتعيدد

التاليييل الإاصييائ  : ة اثيير البيانييات الكامليية بعييد جملييية التعييويض  ميين يييلال طييريقتينايتبييار نتيجيي
مصينو ) اظهرت نتائ  النميوذج المتبني  بتنيتيدام تقنيية اليتعلم ا لي  وقد . ويوار ميات التصنيو

بتنيييتيدام جمليييية التعيييويض المتعيييدد مييين ييييلال % ( 2.69) دقييية مقيييدارها (  الغابيييات العشيييوائية
اظهرت الدرانة ايضًا ان جدد إشارة إجلام المنتيدمين كما   (MICE) تنلنلة الكاملةالمعطيات الم

(@mention )وجدد جناوين URL  ف  كل تغرييد  هي  اكثير ميي تين ماتملتيين يمكنهميا اكتشياو
 .الرنائل مير المرموت فيها 
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ABSTRACT 
  

 

Missing data is almost unavoidable problem in research that depends on collecting 

large amount of data. Information may be missing when users are unwilling to 

provide their personal data due to privacy concerns or absence of motivation. This is 

mostly true for elective data requested by the systems like Twitter. Omitting missing 

data can negatively affect the statistical power of a study and can produce biased 

estimates, leading to invalid conclusions. Our aim of this study is to improve the 

quality of data classification through using multiple imputation model on incomplete 

data collected from Twitter microblogging accounts; and to better understand the 

mode of operation of spammers when identifying their posts. Our research presents a 

case study of data analysis using two methods for dealing with Twitter missing data: 

multiple imputation (MI) and Expectation Maximization (EM). The impact of 

resulted imputed data is then tested through two ways: statistical analysis and 

classification algorithms.  Our developed predictive model reported an evaluation 

result of 96.2% accuracy using Random Forest classifier from Multiple Imputation by 

chained equations (MICE) complete dataset. The study also identified that the number 

of user mentions and number of URLs in each tweet are the most two potential 

features that can detect spam in posts at most. 
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